



# គណៈកម្មាធិការដើម្បីការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌ នៅកម្ពុជា

## Committee for Free and Fair Elections in Cambodia

ខុមហ្វ្រែល COMFREL

ថ្ងៃពុធ ១០រោច ខែចេត្រ ឆ្នាំឆ្លូវ ទោស័ក, ព.ស. ២៥៦៥  
រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី០៧ ខែមេសា ឆ្នាំ២០២១

### សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន ស្តីពី

### ការវាយតម្លៃនៃការអនុវត្តអភិបាលកិច្ចល្អនៅមូលដ្ឋានឃុំ/សង្កាត់

រាជរដ្ឋាភិបាលក្នុងនីតិកាលទី៦ បានកើតចេញពីលទ្ធផលបោះឆ្នោតជ្រើសតាំងតំណាងរាស្ត្រឆ្នាំ២០១៨។ គិតត្រឹមខែសីហា ឆ្នាំ២០២០ រាជរដ្ឋាភិបាលនីតិកាលទី៦នេះ មានសមាជិកចំនួន ៤៧រូប ជាសមាជិកគណៈរដ្ឋមន្ត្រី។ មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់យ៉ាងហោចណាស់ចំនួន ៩០១រូប ដែលក្នុងនោះជារដ្ឋលេខាធិការចំនួន ២៦០រូប អនុរដ្ឋលេខាធិការចំនួន ៤១៥រូប រដ្ឋមន្ត្រីប្រតិភូអមនាយករដ្ឋមន្ត្រី ចំនួន ១៩រូប និងទីប្រឹក្សារដ្ឋាភិបាល ២០៧រូប។

សមាជិកខុត្តមក្រុមប្រឹក្សាពិគ្រោះ និងផ្តល់យោបល់ត្រូវបានបញ្ឈប់ ឬដកចេញពីតួនាទីដោយយល់ថាអ្នកទាំងនោះបានធ្វើកិច្ចការហួសព្រំដែនដែលមាន។ ខុត្តមក្រុមប្រឹក្សាពិគ្រោះ និងផ្តល់យោបល់នេះ ត្រូវបានចាត់ទុកថា ជាយន្តការក្រៅសភាដែលទទួលបានតុល្យលទ្ធផលបន្ថែមពីគណបក្សនយោបាយ មិនមានឯករាជ្យពេញលេញក្នុងការបំពេញភារកិច្ចរបស់ខ្លួនដូចអ្នកតំណាងរាស្ត្រដែលប្រជាពលរដ្ឋបោះឆ្នោត និងផ្តល់អំណាចឱ្យនោះឡើយ។

ថវិកាចំណាយថ្នាក់ជាតិ នៃរាជរដ្ឋាភិបាលក្នុងឆ្នាំទី២ បានធ្លាក់ចុះក្នុងការអនុវត្តគោលនយោបាយរបស់ខ្លួន លើវិស័យសង្គម និងសេដ្ឋកិច្ច បើគិតជាភាគរយប្រៀបធៀបនឹងឆ្នាំ២០១៩។ ប៉ុន្តែផ្ទុយពីឆ្នាំមុនៗ រាជរដ្ឋាភិបាលបានគ្រោងថវិកាចំណាយមិនទាន់បែងចែក រហូតដល់ ២៧ភាគរយនៃថវិកាចំណាយថ្នាក់ជាតិសរុប ស្របពេលដែលកាលឆ្នាំ២០១៩ រដ្ឋាភិបាលបានគ្រោងខ្ពង់ចំណាយនេះត្រឹមតែ១៩ភាគរយតែប៉ុណ្ណោះ។

នៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ ខុមហ្វ្រែលបានរៀបចំវេទិកាប្រជាពលរដ្ឋស្តីពីការផ្សព្វផ្សាយ និងវាយតម្លៃដំណើរការអភិបាលកិច្ចល្អនៅមូលដ្ឋានឃុំ/សង្កាត់។ វេទិកានេះ មានគោលបំណងសំខាន់ៗ ៣ចំណុចគឺ ទី១ ចែករំលែកចំណេះដឹងពីគោលការណ៍អភិបាលកិច្ចល្អ ទី២ ផ្តល់ការជំរុញការពិភាក្សារវាងប្រជាពលរដ្ឋជាមួយសមាជិកក្រុមប្រឹក្សាឃុំសង្កាត់លើបញ្ហាដែលកើតមានដើម្បីរកដំណោះស្រាយ និងទី៣ ផ្តល់ឱកាសឱ្យមានការចូលរួមវាយតម្លៃពីប្រជាពលរដ្ឋលើការអនុវត្តគោលការណ៍អភិបាលកិច្ចល្អនៅឃុំសង្កាត់។ វេទិកាប្រជាពលរដ្ឋនេះ បានរៀបចំឡើងចំនួន០៦ ក្នុងមូលដ្ឋានឃុំ/សង្កាត់ចំនួន០៦ នៃខេត្តចំនួន០៦។ វេទិកានេះ មានប្រជាពលរដ្ឋក្នុងឃុំ/សង្កាត់សរុបចំនួនប្រមាណ ១៨០នាក់បានចូលរួម។ មតិក្រោយវេទិកានៃការចូលរួមរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ និងសមាជិកក្រុមប្រឹក្សាឃុំសង្កាត់ បានសម្តែងការអបអរសាទរ និងយល់ថា វេទិកានេះ បានផ្តល់សារៈសំខាន់ក្នុងការយល់ដឹងរបស់ពួកគេ រួមទាំងជម្រុញឱ្យមានការចូលរួមតាមដាននូវដំណើរការអភិវឌ្ឍន៍ឃុំសង្កាត់ទៀតផង។

Vision: A democratic society where democratization in particular democratic elections are promoted and qualified to bring benefit to people.

